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Előadás: Szegedi Edit - Dávid Ferenc politikai pere 

Dávid Ferenc 1579-ben lezajlott pere Erdély egyház- és politikatörténete egyik fontos, azonban kevésbé ismert fejezete. 

Félresikerült koncepciós per volt-e a gyulafehérvári per? Tényleg Dávid Ferencről szólt a per vagy ő csak ürügy volt az erdélyi 

egyházpolitikai és külkapcsolati kérdések radikális intézésére? Szegedi Edit történész, a Babeş-Bolyai Tudományegyetem docense 

(Európai Tanulmányok Kar) ezekről a kérdésekről tart előadást január 29-én 17 órától az Erdélyi Múzeum-Egyesület Jókai/Napoca 

utca 2. szám alatti székháza előadótermében az egyesület I. Bölcsészet- Nyelv- és Történettudományi Szakosztálya 

szervezésében…” Forrás: EME.ro: teljes cikk > 

 

Idén minden országos iskolai vizsgán digitalizált dolgozatjavítás lesz 

Idén minden országos iskolai vizsgán, illetve ezek szimulálásain is a digitalizált dolgozatjavítás lesz – írja a G4Media Ligia Deca 

oktatási miniszter hétfői bejelentése alapján. A digitalizált dolgozatjavítást a tavalyi őszi érettségin használták először, és a miniszter 

szerint a pedagógusok visszajelzése alapján arra jutottak, hogy idén miden országos iskolai vizsgán ezt fogják használni.  Ez 

lényegében azt jelenti, hogy a dolgozatot beolvassák, majd véletlenszerűen elküldik egy javítótanárnak. […] Barna Gergő 

szociológus egy korábbi előadásában arra hívta fel a figyelmet, hogy a digitális dolgozatjavítás miatt az erdélyi magyar diákoknak 

jelentősen romlottak a román eredményei a tavaly őszi érettségi vizsgán. […] Az előadást itt foglaltuk össze…” Forrás: 

Transtelex.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Transtelex Dialóg: A csíkszeredai és a székelyudvarhelyi iskolaügy közös jellemzője a felelősséghárítás 

Két olyan iskolaügy rázta meg az elmúlt időszakban az erdélyi magyar közvéleményt, amely felhívta a figyelmet arra, hogy milyen 

állapotok uralkodnak valójában a közoktatásban. A Transtelex munkatársának, Albert Antal Orsolyának a vendégei a felvetett téma 

megvitatásához Kulcsár Árpád újságíró, az Átlátszó Erdély munkatársa, László Éva, a BBTE Magyar Szociológia és Szociális 

Munka Intézet adjunktusa; Nők az Erőszak Ellen ARTEMIS Egyesület egyik alapító tagja, Váradi Izabella, az Országos 

Oktatáspolitikai és Értékelési Központ tanácsosa, tanár, az Iskolapéldák blog szerzője és Bálint Boróka, a Márton Áron Gimnázium 

egykori diákja, ma közösségszervező voltak. […] De egy iskolának akkor van jó hírneve, ha felelősen lép fel ilyen esetek 

megfékezése, tisztázása érdekében” – hangsúlyozta Váradi, hozzátéve, hogy a két esetben az a közös, hogy mindkét igazgató hárít. 

[…] Kulcsár Árpád arról is beszélt, hogy az ilyen esetek amiatt is előfordulhatnak, mert az erdélyi magyar közösségben a szexualitás 

teljesen tabusított, és a szexuális oktatást is lesöpörték az asztalról…” Forrás: Transtelex.ro: teljes cikk > 

Markó Bálint lett a BBTE Magyar Tagozatának vezetője 

Soós Anna, a Babeş–Bolyai Tudományegyetem (BBTE) rektor helyettese 12 év után leköszönt a Magyar Tagozat éléről, közölte az 

intézmény kommunikáció- és PR-irodája. A közleményben azt írták, hogy az általános egyetemi választások keretében, az Egyetem 

Magyar Tagozatának oktatói és hallgatói  ̶  összesen 402 szavazásra jogosult  ̶  közössége szerdán adhatta le voksát a magyar 

tagozatos rektorhelyettes-jelöltekre. Két oktató jelöltette magát erre a funkcióra, valamint a Magyar Tagozat vezetői tisztségére: 

Markó Bálint, a Biológia és Geológia Kar oktatója, aki eddig is rektorhelyettes volt, és Szász Levente, a Közgazdaság- és 

Gazdálkodástudományi Kar oktatója és dékánhelyettese. […] A nagyarányú (78%) részvétel azt mutatja, hogy a Magyar Tagozatot 

foglalkoztatja saját sorsa, jövője, és továbbra is meghatározó módon kíván hozzájárulni a BBTE fejlődéséhez…” Forrás: 

Transtelex.ro: teljes cikk > 

Marcu Felix múzeumigazgató: Tavasszal újranyithatjuk a középkori kőtárat 

A Szabadság érdeklődésére az Erdélyi Nemzeti Történeti Múzeum menedzsere kijelentette: a jelenlegi tervek szerint tavasszal 

újranyitják az október utolsó napjaiban bezárt középkori és kora újkori kőtárat. A kincses Kolozsvárt idéző lapidárium három évtized 

után vált láthatóvá 2023 végén, majd hivatalosan azért zárt be közvetlenül az ünnepélyes megnyitó után, […] mert rögtön másnap 

váratlan lehetőségek merültek fel a kiállítás kiterjesztésére. Egybehangzó sajtóértesülések szerint viszont az avató ünnepségen 

Kolozsvár polgármestere kifogásolható stílusban „leteremtette” Marcu Felix-Florin menedzsert a város római jellegét bemutató 

kőemlékek hiánya miatt. […] Marcu Felix-Florin ismételt kérdésünkre sem kívánta kommentálni Emil Boc polgármester tavaly őszi 
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reakcióját: Nem politikus, hanem archeológus vagyok, aki igyekszik a legjobban végezni a szakmáját…” Forrás: Szabadsag.ro: 

teljes cikk > 

Videó: Megnyitották a kolozsvári Gyógyszerészeti Múzeumot 

Újranyitották hétfőn a több mint öt éve bezárt gyógyszerészeti múzeumot a kolozsvári Hintz-házban, amely a szakszerűen elvégzett 

felújítások következtében ismét régi pompájában tündököl. Georg Hintz, az ingatlan tulajdonosa az ünnepélyes megnyitón 

elmondta: visszaadják Kolozsvárnak ezt a kulturális és turisztikai látványosságát. […] „A Gyógyszerészeti Múzeum célja az erdélyi 

egészség- és betegségtörténet kutatása és bemutatása. […] fogalmazott Felix Marcu, az Erdélyi Történeti Múzeum (MNIT) 

igazgatója. […] Ana-Maria Gruia muzeológus, a gyógyszerészeti múzeumban megnyitott kiállítás kurátora elmondta: a felújítási 

munkálatok során a szakemberek római kori és középkori ház maradványaira bukkantak…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Kötetbemutató: Élő fáklyák 

A kommunizmus egyik legnagyobb bűnét, az öngyilkosságba űzött emberek történetét dolgozta fel Petr Blažek történész az Élő 

fáklyák a szovjet blokkban – a politikai indíttatású öngyújtogatások esetei az 1966–1989-es években című dokumentumkötetben, 

melynek bemutatójára szombat délután került sor a Székelyföldi Vadászati Közgyűjtemény Bedő Albert-termében. […] A könyv 

megírását egyébként tizenöt évnyi kutatás előzte meg, a szovjet blokk tíz különböző nyelvű levéltárából gyűjtötte össze adatait a 

cseh történész, […] véleménye szerint 50–100 ilyen eset történhetett a szovjet blokkban, pontos adatokat a mai napig sem tudni, 

hiszen a volt szovjet levéltárak még ma sem kutathatóak. […] Összefoglalva a könyvében bemutatott 21 életutat…” Forrás: 3szek.ro: 

teljes cikk >  

Ökumenikus szellemben született könyvet mutatott be a Székelyföldi Magyar Újságírók Egyesülete 

A Székelyföldi Magyar Újságírók Egyesületének negyedik könyvét, egy tartalmas interjúkötetet mutattak be kedden este a 

kolozsvári Vallásszabadság Házában. A Kárpátországi szolgálat című kötet húsz egyházi személyiséggel készült interjú lenyomata, 

melyek során a riporterek (és alanyaik) arra keresték a választ, hogy milyen kapcsolat létezik a hit és a nemzettudat között. […] 

Szekeres Attila István újságíró, heraldikus, az MTA külső köztestületének tagja, az egyesület külkapcsolati megbízottja, a kötet 

szerkesztője felidézte, hogy az egyesület eddigi három kötete sem koncentrált kizárólag Székelyföldre. […] Jelen kötet is követte 

ezt a gondolatot, Székelyföldtől Kárpátalján át Ausztráliáig különböző magyarlakta térségek egyházi vezetőit, személyiségeit 

szólaltatták meg…” Forrás: Kronikaonline.ro: teljes cikk > 

Lapszemle: Erdély Tájain 

1892-ben Erdély címen, az Erdélyi Kárpát-Egyesület kiadásában, Radnóti Dezső szerkesztésében jelent meg az Erdély természetjáró 

és természeti szépségeit bemutató, a természetjárás tájainkon való meghonosítását célzó első folyóirat. 1946-ban az Erdély 

megszűnt. Az EKE – Kolozsvár 1891 úgy döntött, az egykori lap célkitűzéseit felvállalja: így jelent meg 2008-ban a Szabadság 

mellékleteként a harmadik évezred első Erdély lapszáma…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

Kiállítás: Bolyaival ismerkedtek Szovátán 

Kása Zoltán informatikus, az MTA külső köztestületének tagja, a Sapientia EMTE tanára állította össze a kiállítást Bolyai János 

életéről és munkásságáról, amit novemberben Kolozsváron mutattak be, majd a marosvásárhelyi, később a csíkszeredai 

egyetemeken is, és kérésre Szovátára is elvitték. A Domokos Kázmér iskolaközpontban egy hétig volt látogatható a nemeuklideszi 

geometria megteremtőjéről szóló ismeretterjesztő gyűjtemény, illetve a két Bolyainak a matematika terén elért eredményeit 

bemutató több mint ötven kiadvány. […] Vass Ferenc iskolaigazgató, örömét fejezte ki, hogy a sok irodalmi és művészeti tárlat után 

a matematika is teret kapott…” Forrás: E-nepujsag.ro: teljes cikk > 

Interjú: Jeszenszky Géza, volt magyar külügyminiszter 

Igényes kiállításban jelent meg advent első hetében Jeszenszky Géza Kísérlet a trianoni trauma orvoslására című könyvének 

második, bővített kiadása. […] Mi indokolta, hogy 2016-ban megjelent könyvét újra kiadja?  ̶  Az első kiadás már rég elfogyott  ̶   

és Trianon továbbra is traumának számít, egy újabb fejezetben összefoglaltam a közel három évtized erőfeszítéseit. A fejezet címe, 

A kinyújtott kéz és az ölelő kar összegzi azt, amit szerintem a magyar anyaország tehet az igazságtalan és annyi szenvedést hozó 

béke okozta seb gyógyulása érdekében. […] Gyakran említik, hogy négy nagyszülője közül három magyar anyanyelvűként, a 

trianoni határokon kívül született, és ez a tény kihatott történészi, illetve politikai pályájára. […] Történészként a trianoni 

békediktátumot megelőző magyar külpolitikáról írt nagyhatású könyvet Az elveszett presztízs címmel, amely angol nyelven is 

megjelent…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > 

https://szabadsag.ro/article/marcu-felix-muzeumigazgato-tavasszal-ujranyithatjuk-kozepkori-kotarat
https://szabadsag.ro/article/megnyitottak-kolozsvari-gyogyszereszeti-muzeumot
https://szabadsag.ro/article/videok-ilyen-az-ot-eve-bezart-es-ma-ujranyitott-gyogyszereszeti-muzeum-mauksch-hintz-haz
https://szabadsag.ro/article/igy-nez-ki-kolozsvari-gyogyszereszeti-muzeum
https://www.3szek.ro/load/cikk/163220/elo-faklyak
https://kronikaonline.ro/erdelyi-hirek/btrianon-ota-hianycikkr-okomenikus-szellemben-szuletett-konyvet-mutatott-be-a-szekelyfoldi-magyar-ujsagirok-egyesulete
https://szabadsag.ro/oldal/erdely-tajain
https://www.e-nepujsag.ro/articles/bolyaival-ismerkedtek-szovatan
https://szabadsag.ro/article/trianoni-trauma-jegyeben


       

SZLOVÁKIA/FELVIDÉK 

Erdély egyik utolsó adatközlőjének legújabb mesegyűjteményét mutatják be Kolozsváron  

Hideg Anna néni meserepertoárja újabb kötetben látott napvilágot. Január 26-án 18 órától a kolozsvári Heltai FolkCenterben 

mutatják be Erdély egyik utolsó tradicionális mesemondójának teljes történetmondói repertoárját. […] A mezőségi 

Ördöngösfüzesen élő, 1936-ban született asszony egyike azoknak az utolsó olyan tradicionális mesemondóknak, akik rendkívül 

gazdag népköltészeti ismeretanyagukat még egy hagyományos erdélyi faluközösségben élve, organikus módon szerezték. A 

legújabb kötet szöveganyaga közel két évtizedet felölelő folklórgyűjtés eredménye, Magyar Zoltán, a Néprajztudományi Intézet 

főmunkatársa munkájának eredményeként…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > 

Irodalmi rendezvényeket tartanak a magyar és román kultúra napján 

Megismerni egymás irodalmát, azáltal pedig az embert, valamint a közeget, kultúrát, amelyet írásai által képvisel – foglalta össze a 

Krónika megkeresésére Márton Evelin újságíró, író a magyar és román kultúra napja alkalmából Bukarestben tartandó kétnapos, 

Corzi literare/Elbeszélő szálak 2.0 című irodalmi fesztivál célját és lényegét. […] Mint elmondta, az eseményen 10 szerzőt és 12 

kötetet mutatnak be, a rendezvény január 17-én, szerdán 18 órakor veszi kezdetét egy, a fordításokról szóló kerekasztal-

beszélgetéssel a Román Kulturális Intézet bukaresti székházában négy olyan román szerző részvételével […] akiknek az utóbbi 

években magyar nyelven jelentek meg köteteik. […] Magyarországi bemutatóját követően első erdélyi állomásán a 

sepsiszentgyörgyi Székely Nemzeti Múzeumban nyílik meg a Bánffy Miklós és Kós Károly világa című tárlat. […]  Szebeni 

Zsuzsanna kurátor, színháztörténész, a Liszt Intézet Sepsiszentgyörgy vezetője a Krónika megkeresésére elmondta, a két alkotó  

életpályája nagyon sok közös vonással rendelkezik…” Forrás: Szabadsag.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

 

Vizsgálat: A nevelőintézetekben élő gyermekeket bántalmazzák és szexuálisan zaklatják 

A főügyészség előre be nem jelentett ellenőrzést végzett mind a 13 szlovákiai nevelőintézetben. A főügyészség közzétett egy átfogó 

jelentést arról, hogyan vallanak kudarcot a javító- és nevelőintézetek Szlovákia-szerte. Maroš Žilinka főügyész csütörtökre nagy 

munkamegbeszélést hívott össze, elfogadhatatlan állapotokról beszél. […] Már a kihallgatásra való felkészülés is megmutatta, 

milyen félelemben élnek a gyermekek. Inkább az ügyésznőt, vagyis egy teljesen idegen személyt akartak maguk mellett tudni, mint 

a nevelőintézet valamelyik felnőtt alkalmazottját…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

Politikum: Megnéztük, melyik szlovákiai szervezetek kapták a legtöbb támogatást 2023-ban Budapestről 

Három szlovákiai fociakadémia több mint négymillió eurót kapott a magyar kormány határon túli kulturális-oktatási támogatási 

alapjából, de jól járt a református egyház és a magyar kormánnyal szimpatizáló média is. Cikkünkben a szlovákiai magyar 

szervezeteknek megítélt jelentősebb támogatásokat tekintjük át. […] Amíg viszont például a szlovákiai Kisebbségi Kulturális 

Alapnál nyomon követhető az egyes bizottsági tagok jelölése, megválasztása, nyilvánosak a pályázatok és azok elbírálása is, addig 

a BGA-nál kizárólag a határozatokat hozzák nyilvánosságra, és még csak nem is mindet…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > 

A Kisebbségi Kulturális Alap jövője továbbra is bizonytalan 

Bár a Kisebbségi Kulturális Alap sorsa továbbra is bizonytalan, a koalíciós képviselők egy csoportja a napokban mégis 

törvénymódosítási javaslatot nyújtott be, amely növelné a kisebbségi kultúrára fordított állami támogatások keretösszegét. Ennek 

oka, hogy a kormány tavaly hivatalos nemzeti kisebbségként ismerte el a vietnámi közösséget, akik ennek köszönhetően anyagi 

hozzájárulásra is jogosultak. […] Miután nyilvánosságra került a kormány terve az alap megszüntetéséről, két tiltakozó petíció is 

indult ellene. Ahhoz, hogy a kormánynak a tárcaközi egyeztetésen belül tárgyalnia kelljen a kifogást emelő állampolgárokkal, 

legalább 500 aláírás kell, amit mindkét csoport teljesített. A tárca azt válaszolta, nekik egyelőre nem kézbesítették a petíciókat, ezért 

ezzel kapcsolatban nem tudnak állást foglalni. […] A részletekről Horony Ákost, a kisebbségügyi kormánybiztost kérdezte Tilajcsík 

Dóra a Pátria rádió csütörtöki Reggeli műsorában…” Forrás: Napunk.sk: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

A szlovák oktatásügyi minisztérium találkozóra hívta a Szlovákiai Magyar Pedagógusok Szövetségét 

A Szlovák Köztársaság Oktatási, Tudományos, Kutatási és Sportminisztériumában Tomáš Drucker oktatási miniszter 

kezdeményezésére Fekete Irén elnök vezetésével kétoldalú szakmai találkozón vett részt az Szlovákiai Magyar Pedagógusok 

Szövetségének delegációja. A január 12-i egyeztetésen a felvidéki magyar oktatást érintő kérdéseket is megvitattak. […] Az 

SZMPSZ elnöke a következőkben foglalta össze a találkozón elhangzottakat: „Öt pontban összefoglalt munkaanyagban vázoltuk 

fel, melyek azok a területek, ahol várjuk a minisztérium részéről az előrelépéseket, megindokolva, hol tartjuk szükségesnek a 

https://maszol.ro/kultura/Erdely-utolso-adatkozlojenek-legujabb-mesegyujtemenyet-mutatjak-be-Kolozsvaron
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https://napunk.dennikn.sk/hu/3777323/a-vietnamiak-miatt-a-magyar-kisebbseg-is-tobb-penzhez-juthat-mikozben-az-onallo-kisebbsegi-alap-felszamolasat-tervezgeti-a-koalicio/
https://patria24.rtvs.sk/2024/01/18/a-kisebbsegi-kulturalis-alap-jovoje-bizonytalan-de-nohet-az-allami-tamogatas-a-kisebbsegi-kulturara/


       

mielőbbi változtatásokat. […] Felhozták a nemzetiségi iskolákat érintő normatív finanszírozási rendszer problémakörét is. Itt a 

pozitív diszkrimináció mutatna előrelépést – vallják a felvidéki szakemberek…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

Selye János Egyetemen nyit szolgáltató központot a MOL-csoport 

A Selye János Egyetem több kara is aktív együttműködési felületet kínál a MOL-csoport számára, amelyek közül a 

Gazdaságtudományi és Informatikai Kar a legrelevánsabb. Az óriásvállalat immár négy éve működik együtt szorosan a kar 

vezetésével a gyakorlatorientált tananyagfejlesztésben, az új tantárgyak akkreditálási folyamatában, valamint a hallgatók számára 

meghirdetett Erasmus + és nyári szakmai gyakorlatos programokban. […] Az együttműködés magasabb szintre emelésével az 

egyébként is számos országon átívelő, több mint 300 munkavállalót foglalkoztató operációja mellett megkezdi egy körülbelül 20 

fős szolgáltató központ kiépítését Komáromban, amelybe a munkavállalók egy része a munkaerő piacról, nagyobb része 

mesterképzésében részt vevő diákokból kerül ki egy meghatározott gyakornoki programon keresztül. […] – nyilatkozta Bauer 

Dávid, a MOL Magyarország HR igazgatója, akit 2022-ben a Selye János Egyetem igazgatótanácsának tagjává választottak…” 

Forrás: Parameter.sk: teljes cikk > 

Podcsat: Újabb felmérés készült a szlovákiai magyar középiskolások helyzetéről 

A szlováknyelv-oktatásról, a diákönkormányzatok munkájáról és a továbbtanulással kapcsolatos elképzeléseikről is kérdezték a 

szlovákiai magyar középiskolásokat egy kérdőíves felmérés keretében. Ennek eredményei hétfőn láttak napvilágot. A felvidéki 

magyar középiskolások nagyjából ötöde, 557 diák, kitöltötte kérdőívünket, minden magyarlakta megyéből érkeztek válaszok szép 

számmal. A felmérés azt állítja, hogy a szlovákiai magyar fiatalok zöme éppen azért tanul tovább külföldi egyetemen, mert gondot 

okoz számukra a szlovák nyelv használata. A felmérést készítő Szlovákiai Magyar Középiskolások Szövetsége egy 10 pontból álló 

megoldáscsomagot is közzétett. […] A felmérés eredményeiről és a megoldási javaslatokról Brezo Ferenc, a Szlovákiai Magyar 

Középiskolások Szövetségének elnöke beszélt a Pátria rádió keddi Reggeli műsorában…” Forrás: Ma7.sk: teljes cikk > teljes cikk 

2 >  

Interjú: Németh Zoltán, a Bázis irodalmi és művészeti egyesület társelnöke 

Ha elolvassa az ártatlan és mit sem sejtő online fogyasztó a Bázis honlapján az egyesület keletkezéstörténetének első mondatát 

(„autonóm, független és szabad irodalom, művészet és tudomány képviseletében létrejött egyesület”), akkor eszébe juthat, hogy a 

művészet és a tudomány pont az ilyen perspektíva mentén nyeri el igazi értelmét. De sajnos manapság ez nem ilyen egyértelmű sem 

a politika, sem a társadalom számára. A Bázis szlovákiai magyar irodalmi és művészeti egyesület, jelenleg több mint 160 taggal. 

2019-ben alakultunk, első körben a Szlovákiai Magyar Írók Társaságából kilépő irodalmárok voltak a tagjai, akik így tiltakoztak az 

ellen, hogy a pálya szélére szorított magyarországi irodalmi szervezetek és írók melletti szolidaritás helyett a 2010 utáni helyzetben 

a SZMÍT inkább pénzszerzési lehetőséget látott. […] A Kultminor támogatásának és a Nyitrai Konstantin Filozófus Egyetemmel 

való kiváló kapcsolatnak köszönhetően évente transzkulturalizmus-konferenciát szervezünk, és a honlapunk is három nyelvű, 

magyar, szlovák és angol…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Kiállítás: Február 1-ig látható az a #Szó #Nyelv #Könyv című vándorkiállítás 

A Pozsonyban székelő BIBANA központ egy vándortárlatot állított össze mind a 13 „hivatalos” szlovák nemzetiségi csoport 

könyveiből – köztük természetesen a magyarból is. A kiállítás folyamatosan járja az országot. […] A 13 asztalra kihelyezett kötetek 

javarészt az adott nemzetiség nyelvén íródtak, ám mivel főleg szlovák nyelvterületen láthatják az érdeklődők, ezért minden esetben 

egy-egy szlovák kiadvány (pl. jellemzően meseválogatások) is szerepel a kötetek között…” Forrás: Ujszo.com: teljes cikk > 

Füst Milán Máli néni című darabját mutatja be a Kassai Thália Színház 

A Máli néni című bohózat bemutatójára készül a Kassai Thália Színház. A darab premierje csütörtökön, január 18-án 19 órakor lesz. 

Füst Milán darabját Czajlik József rendezte. Az előadás a dunaújvárosi Bartók Kamaraszínház és a Kassai Thália Színház 

koprodukciójában készült el. Az előadás olyan témákat feszeget, mint a nők társadalmi helyzete, a mások elvárásainak való görcsös 

megfelelni akarás, az erkölcs és az erkölcstelenség kuszasága…” Forrás: Felvidek.ma: teljes cikk > 

 

 

 

https://felvidek.ma/2024/01/a-szlovak-oktatasugyi-miniszterium-talalkozora-hivta-a-szlovakiai-magyar-pedagogusok-szovetseget/
https://parameter.sk/gyarapodnak-komaromi-egyetemistak-karrierlehetosegei
https://ma7.sk/oktatas/lefelezodhet-a-felvideki-magyarsag-szama-ha-a-fiatalokat-nem-tudjuk-itthon-tartani?utm_source=Facebook&utm_medium=ma7&fbclid=IwAR3qqO2GTTUcq_Rxl8lS_QNoCngdcixE4lOzkKjkrvsey8jqagYGYMi_xT8
https://patria24.rtvs.sk/2024/01/16/felmeres-keszult-a-szlovakiai-magyar-kozepiskolasok-helyzeterol/?fbclid=IwAR0CczUAD8MHYfP3LHIt5c0xs_76b41UAm4yshVlBGtzeJmYV-x_8_1MNqQ
https://patria24.rtvs.sk/2024/01/16/felmeres-keszult-a-szlovakiai-magyar-kozepiskolasok-helyzeterol/?fbclid=IwAR0CczUAD8MHYfP3LHIt5c0xs_76b41UAm4yshVlBGtzeJmYV-x_8_1MNqQ
https://ujszo.com/kultura/a-fuggetlen-autonom-muveszet-es-irodalom-alapelv
https://ujszo.com/regio/13-szlovakiai-nemzetiseg-gyerekkonyvei
https://felvidek.ma/2024/01/fust-milan-mali-neni-cimu-darabjat-mutatja-be-a-kassai-thalia-szinhaz/


       

SZERBIA/VAJDASÁG 

 

UKRAJNA/KÁRPÁTALJA 

 

Január elsejétől az állam növelte a családi támogatásokat 

Január elsejével növekedett az újszülött gyerekek után járó szülői támogatás, így azok a szülők, akiknek elsőszülött gyermeke az 

idén jött a világra, azok 371.614,46 dináros támogatásra számíthatnak. A második gyermek után járó összeg is több mint 20 ezer 

dinárral nőtt a múlt évhez képest, így január elsejével már az anyukák számlájára 24 havi részletben érkezik meg…” Magyarszo.rs: 

teljes cikk > 

Davosban is egyeztetnek Koszovóról, ahol februártól az euró lesz a hivatalos fizetőeszköz 

Dinamikusnak ígérkezik Davosban a Világgazdasági Fórum csúcstalálkozója – értékelte Miroslav Lajčák, az Európa Unió Belgrád 

és Pristina közötti párbeszéd különmegbízottja. Példaként említette a matricarendszer eltörlését, mely a járművek rendszámtábláinak 

kölcsönös elismerését és a mozgásszabadság visszaállítását, magasabb fokú érvényesülését is jelenti. Mindenképpen pozitív 

fejleményekről beszélhetünk – állapította meg a különmegbízott. […] Február elsejétől az euró az egyetlen megengedett és 

elfogadott fizetőeszköz Koszovóban, minden készpénzfizetésnek ebben a pénznemben kell történnie – jelentette be a koszovói 

központi bank. Belgrád szerint ezek a lépések megnehezítik vagy teljesen aláássák a Szerbia és Koszovó közötti párbeszédet…” 

Pannonrtv.com: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Videó: Adán megtartották a Szakma Sztár Fesztivál első vajdasági elődöntőjét 

A vajdasági magyar szakközépiskolás tanulók az idén is részt vesznek a magyarországi 17. Szakma Sztár Fesztiválon, amelynek 

első vajdasági írásbeli elődöntőjét szerdán bonyolították le Adán, a Műszaki Iskolában. A másik elődöntőre kedden kerül sor 

Topolyán. A vajdasági elődöntőjére az idei évben 7 szakközépiskolából, 14 felkészítő tanár segítségével 58 diák jelentkezett, 

összesen 10 szakmában. […] A verseny alapvető célkitűzése fókuszpontba helyezni a gyakorlatigényes, kétkezi szakmákat, egyúttal 

népszerűsíteni a szakképzéséket biztosító magyar tannyelvű középiskolákat is – nyilatkozta a versenyen Rigó Pál Zsófia, a Magyar 

Nemzeti Tanács alelnöke…” Magyarszo.rs: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Beszámoló: A Szarajevói Nemzeti Színház Marlene Dietrich: A vádirat öt pontja című előadása 

A Desiré Central Station fesztiválon az idén Kritikai Gondolkodás címen tartott műhelymunkát a Hetnap újságírója, Szerda Zsófi, 

melynek eredményeként több szöveg is született. Most Tolnai Zsófia írását közöljük, melyet a Szarajevói Nemzeti Színház Marlene 

Dietrich: A vádirat öt pontja című előadásáról írt. A darab Haris Pašović rendező szerzői projektuma. […] Eljött a szembenézés 

pillanata. A vádlott Marlene Dietrich. Három öltönyös, szigorú, nagyon dühös ügyész faggatja. Dietriech nem hivatalos válaszokat 

ad. Mesél. Nem volt elég hazafias, nem volt jó anya, házasságon kívüli viszonyai voltak, elárulta hazáját, és mindezt sohasem bánta 

meg, hangzik el az öt vádpont…” Hetnap.rs: teljes cikk > 

Vajdasági Magyar Színházak Minifesztiválja Újvidéken 

A rendezvényt az Újvidéki Színház fennállásának 50. évfordulója alkalmából rendezi meg január 27. és február 4-e között. A 

szervezők változatos programmal készültek: egy bemutatóval, öt vendégjátékkal és négy koncerttel várják az érdeklődőket. […]  A 

koncertek ingyenesek, de jegyfoglaláshoz kötöttek…” Pannonrtv.com: teljes cikk > 

 

Oktatási miniszterhelyettes: Csökkenteni kell a felsőoktatási intézmények számát 

Az utóbbi években Ukrajnában egyre csökken az iskolák végzőseinek száma, ezért csökkenteni kell a felsőoktatási intézmények 

számát, vagy össze kell vonni azokat – jelentette ki hétfőn Mihajlo Vinnickij oktatási és tudományos miniszterhelyettes a The 

Ukrainians című kiadványnak adott interjújában, számolt be az Ukrajinszka Pravda hírportál. A jelentés szerint Vinnickij elmondta: 

„Tavaly Ukrajnában mintegy 360 ezren végezték el az iskolát, míg 2008-ban ez a szám még elérte a 640 ezret. […] A minisztérium 

kidolgozta a felsőoktatás reformjáról szóló törvénytervezetet, amelynek eredményeként mintegy 100-ra kellene csökkennie a 

felsőoktatási intézmények számának…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > 

 

https://www.magyarszo.rs/kozelet/belfold/a.302487/Az-elsoszulottel-370-ezer-dinar-erkezik
https://www.magyarszo.rs/kozelet/a.302478/Davosban-is-egyeztetnek-Koszovorol
https://pannonrtv.com/rovatok/politika/februar-elsejetol-csak-euroval-lehet-fizetni-koszovoban
https://www.magyarszo.rs/vajdasag/ada/a.302547/A-szakkepzes-legjobbjai-versenyeztek
https://www.rtv.rs/hu/vajdas%C3%A1g/megtartott%C3%A1k-a-szakma-szt%C3%A1r-fesztiv%C3%A1l-els%C5%91-fordul%C3%B3j%C3%A1t-ad%C3%A1n_1509848.html
https://hetnap.rs/cikk/Desire-Akademia-46602.html
https://pannonrtv.com/rovatok/kultura/vajdasagi-magyar-szinhazak-minifesztivalja-ujvideken
https://karpataljalap.net/2024/01/18/ukrajnaban-romlo-demografiai-helyzet-miatt-csokkenteni-kell-felsooktatasi-intezmenyek-szamat


       

DIASZPÓRA 

Videó: Terítéken a kárpátaljai magyar közösséget érintő kérdések 

Petei Judit, a Kárpátaljai Megyei Tanács KMKSZ-frakciója képviselőjének kezdeményezésére január 16-án Beregszászban 

találkozott Viktor Mikita, a Kárpátaljai Megyei Katonai Közigazgatás vezetője és Roman Szaraj, a Kárpátaljai Megyei Tanács 

elnöke a magyar közösség vezetőivel és a határ menti önkormányzatok polgármestereivel és képviselőivel. Az eseményen 

napirenden volt többek között a nagycsaládos férfiak határon való átjárása, a kistérségek infrastrukturális fejlesztése, az egészségügy 

és az oktatás égető kérdései, valamint a kisebbségi nemzeti szimbólumok használata és az újonnan elfogadott szabályozás a határ 

menti települések öt kilométeres körzetében élők jogairól és kötelességeiről. […] A tervek szerint az egyeztető platformot szeretnék 

rendszeressé tenni a későbbiekben. A találkozó során a kormányzó számos elismerő oklevelet adott át azoknak, akik munkájukkal 

jelentősen hozzájárulnak az Európai Unióhoz való közeledéshez, valamint elősegítették az ukrán‒magyar kapcsolatok 

elmélyítését…” Forrás: Karpataljalap.net: teljes cikk > teljes cikk 2 > teljes cikk 3 > 

Videó: Magyar kultúra az orosz–ukrán háború közepén 

A Kárpátaljai Megyei Magyar Drámai Színház, vagy ahogyan a legtöbben ismerik, a Beregszászi Színház, mely a magyar 

közösségek kulturális életének egyik meghatározó központja, háborús körülmények közt, légiriadók között próbál nem pusztán 

túlélni, hanem alkotni is. Hogy miként zajlanak a teátrum mindennapjai a már közel két éve tartó háború közepette, arról Sin Edina, 

a színház megbízott igazgatónője mesélt a Maszolnak, […] és a Tv21ungvárnak…” Forrás: Maszol.ro: teljes cikk > teljes cikk 2 > 

Újabb emléktábla ékesíti a BMG falát 

A Beregszászért Alapítvány hatodik emléktábláját avatták fel az egykori híres gimnázium jogutódjában, a Beregszászi Bethlen 

Gábor Magyar Líceumban: Kiss Ferencét, aki 1939-től 1944-ig volt a gimnázium diákja. A bronz dombormű alkotója Lengyel Tibor 

nyíregyházi szobrász. […] Kiss Ferenc irodalomtörténész […] az MTA Irodalomtörténeti Intézet és az Irodalomtudományi Intézet 

tudományos munkatársa, majd főmunkatársa volt…” Forrás: Kiszo.net: teljes cikk > 

 

Interjú: Daczó Zsuzsa könyvtáros 

Az Egyesült Államok Kongresszusi Könyvtára felvette a Bocskai Rádió weboldalát a – főként közép és kelet-európai diaszpóra 

kutatását szolgáló – webarchívumába. Utánajártunk a felterjesztés eredetének, így jutottunk el Daczó Zsuzsa könyvtároshoz. […] 

A Kongresszusi Könyvtár Washingtonban található, […] külföldi anyagokat leginkább a második világháború óta gyűjt a könyvtár. 

[…]  Természetesen magyarok is dolgoznak az intézményben, mivel sok a feladat az beszerzés körül, évente néhány ezer könyvet 

is katalogizálni kell, például az összes magyar nyelven megjelenő jogi anyagot. […] Én válogatom ki azt, hogy a könyvtár mit kér, 

milyen könyveket, térképeket, atlaszokat, folyóiratokat, adatbázisokat szerezzen be, és milyen weboldalakat archiváljunk, mesélte 

el Zsuzsa. […] Kongresszusi Könyvtár egyik aktuálisan futó projektjének a célja, hogy a Kelet-Európából érkezett diaszpóra 

csoportoknak az anyagait minél teljesebben begyűjtse, digitalizálja, és rendszerezze. Ebbe természetesen beletartoznak az 

Amerikába emigrált magyarok is…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk > 

Ismertető: Ludányi András Amerikai életutam c. kötete 

Németh Zsolt az alábbiakat írja a Méry Ratio gondozásában, a Kisebbségekért Pro Minoritate Alapítvány támogatásával kiadott 

könyv ajánlójában: „Ludányi András visszaemlékezése egyedülállóan széleskörű áttekintést nyújt az amerikai magyar emigráció 

életéről a második világháborútól napjainkig terjedően. […] Ezekből megismerjük az 1940-ben, Szikszón született Ludányi Andrást, 

vitéz Ludányi Antal ezredes és Ludányi Prileszky Erzsébet Amerikában felnőtt harmadik gyermekét, aki korán megtapasztalja a 

világháború utáni menekülés megpróbáltatásait, az ausztriai menekülttáborok hangulatát, majd az Újvilágba érkezés és 

beilleszkedés, azaz a DP-s lét („displaced person”, vagyis hontalan személy) nehézségeit. […] András a 40 évnyi egyetemi tanári 

karrierig, számtalan konferencia szervezéséig és az amerikai magyar közéletben betöltött meghatározó, szervezeti vezetői 

szerepvállalásig…” Forrás: Bocskairadio.org: teljes cikk > 

 

 

Összeállította: Bóna László 

https://karpataljalap.net/2024/01/17/teriteken-karpataljai-magyar-kozosseget-erinto-kerdesek
https://tv21ungvar.tv/2024/01/17/uj-platformon-tehettek-fel-kerdeseket-a-megyei-vezetesnek-a-karpataljai-magyarok/
https://kiszo.net/2024/01/17/ukran-kormanyfo-helyettesi-okleveleket-kaptak-karpataljai-magyar-kozeleti-szereplok/
https://maszol.ro/kultura/Az-elet-el-es-elni-akar-ugyanigy-a-muveszet-is-Magyar-kultura-az-oroszukran-haboru-kozepen
https://www.youtube.com/watch?v=2t8C6wSiHuQ&ab_channel=karpatinua
https://kiszo.net/2024/01/17/ujabb-emlektabla-ekesiti-a-bmg-falat-%e2%97%8f-karpati-igaz-szo/
https://www.bocskairadio.org/a-bocskai-radio-a-kongresszusi-konyvtar-digitalis-polcan-interju-daczo-zsuzsa-konyvtarossal/
https://www.bocskairadio.org/ludanyi-andras-amerikai-eletutam/

